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عضویت ایران در دو سازمان همکاری های شانگهای 
و بریکس ظرفیت های تازه و منحصربه فردی را در حوزه 
اقتصادی در اختیار کشور قرار داده است که از جمله 
آنها می توان کمک به دلارزدایی، امکان دریافت وام و 
کمک های اقتصادی در شرایط بحرانی یا برای تکمیل 
طرح های اساسی مانند کریدور شمال - جنوب و دور 
زدن تحریم های غرب اشاره کرد، اما این دو سازمان 
تنها دارای ظرفیت های اقتصادی نیستند و هم افزایی 
آنها در حوزه های امنیتی و سیاسی نیز می تواند به حل 
چالش های خطرناک جهانی که منفعت کشورهای 
موسس و اصلی در دو سازمان مذکور را تهدید می کند، 
کمک کند. پس از پیروزی آمریکا و متفقین در جنگ 
جهانی دوم، نظم آمریکایی با استفاده از سازمان های 
سیاسی و اقتصادی تاسیس شده توسط آمریکا و 
متحدانش در جهان مستقر شد که از جمله آنها می توان 
به سازمان ملل متحد و ارکان متنوع سیاسی و اقتصادی 
آن مانند شورای امنیت، یونسکو، یونیسف، سازمان 
تجارت جهانی، صندوق بین المللی پول و نهادهای 
نظامی خاص مانند ناتو اشاره کرد. آمریکا از طریق 
ایجاد این نظم شبکه ای و قدرتمند به هژمون برتر جهان 
مبدل شد و حل و فصل منازعات مهم جهانی، هدایت 
جریان پول و سرمایه و کنترل فرهنگ و هنر و آموزش 
را در جهان تا حد زیادی در اختیار گرفت. طی تمام 
این سال ها و به خصوص پس از پایان جنگ سرد، تنها 
کشوری که نظم مستقر آمریکایی در نظام بین الملل 
را با همه سختی ها و فراز و نشیب ها به چالش کشید، 
ایران بود. این ایران بود که با صرف هزینه های فراوان 
مادی و معنوی و با ایستادگی ملتی سرافراز و ریشه دار 
توانست الگویی متفاوت برای زمامداری و حکمرانی را 
با همه نقاط ضعف و قوتش مطرح کند، بپروراند و آن 
را در جهان مطرح کند و شبکه ای از حامیان این ایده 
را در کشورهای مختلف ایجاد کند که چهل سال برای 
حفظ و تنومندسازی آن زحمت کشیدند و ثمرات این 
تلاش و مقاومت امروز در عراق، سوریه، یمن، لبنان، 
فلسطین، الجزایر و حتی برخی کشورهای آمریکای 
جنوبی قابل مشاهده و لمس است. جنگ اوکراین و 
تحولات پس از آن موجب شد تا برخی کشورهای دیگر 
جهان مانند روسیه و چین برای به چالش کشیدن نظم 
آمریکایی انگیزه بیشتری پیدا کنند. این کشورها به علت 
توانایی های گسترده تر اقتصادی و سیاسی و نظامی در 
شکل گیری سازمان هایی مانند همکاری شانگهای و 
بریکس در جهان مشارکت کرده اند که می تواند نظم 
سیاسی، اقتصادی، فرهنگی آمریکایی را متزلزل کند. 
تعامل و هم افزایی این دو سازمان با جمعیت فراوان، 
تولید ناخالص داخلی بیش از کشورهای گروه هفت، 
منابع معدنی و فناورانه و نیروی انسانی می تواند به 
تسلط یک نظم تازه شرقی بر جهان منجر شود که 
بنیادهای هستی شناسانه و معرفتی خود را تا حد زیادی 
از اندیشه سیاسی جمهوری اسلامی ایران اخذ کند. زیرا 
این اندیشه به رغم همه چالش ها و مشکلات توانسته 
برای بیش از چهار دهه نظم مستقر غربی را به چالش 
بکشد و تداوم حیات ایران سرافراز و موفقیت های آن 
را به رغم فشارهای شدید اقتصادی و سیاسی و امنیتی 
ممکن کند. سازمان همکاری های شانگهای و بریکس 
باید بنیانگذار یک سازمان ملل و شورای امنیت تازه 
باشند و ایده های جنبش عدم تعهد را احیا کنند، برای 
برقراری صلح و عدالت در جهان تلاش کنند و چالش ها 
و تهدیدهایی را که ناشی از زیاده خواهی غرب است، 
برطرف کنند. یکی از مهم ترین چالش های نوظهور که 
توسط ناتو، ترکیه و اسرائیل به سه کشور ایران، روسیه و 
چین تحمیل شده، حضور آمریکا و برخی متحدانش در 
قفقاز جنوبی و آسیای میانه برای مقابله با این سه کشور 
است. طبق توافقات موجود کل قره باغ کوهستانی یا 
ارتساخ به عنوان خاک باکو قلمداد خواهند شد و ارامنه 
که بخشی طبیعی از اتحاد جهان شرق هستند، به 
شیوه های مختلف حذف شده، نیروهای غربی اعم از 
ناتو و اسرائیل و ترکیه جایگزین خواهند شد. وجود سه 
فرودگاه نظامی در این منطقه که چسبیده به مرز ایران 
و ارمنستان هستند، مسدود کردن جاده لاچین از داخل 
ارمنستان برای دسترسی به قره باغ و جایگزینی مسیر 
آغدام به استپاناکرت از طریق خاک باکو دسترسی 
روسیه و ارمنستان و جهان شرق به قره باغ کوهستانی را 
ناممکن و نظم غربی را در این منطقه دارای ۶۰ میلیارد 
دلار ذخایر طلا مستقر خواهد کرد. در ادامه نیز جهان 
غرب برای تسلط بر منطقه سیونیک و نابودی مرز ایران 
و ارمنستان و از کار انداختن کریدور شمال جنوب ایران 
تلاش خواهد کرد که این امر روسیه تحت محاصره 
غرب و نیازمند دسترسی به خلیج فارس، هندوستان 
محتاج به دسترسی به ارمنستان و چین نیازمند تنوع 
مسیرهای کریدوری را نیز به شدت متضرر می کند. لذا 
ایران، روسیه و چین باید باکو و ارمنستان را برای انجام 
مذاکرات صلح از طریق یک پلتفرم شرقی جدید تحت 
فشار بگذارند، زیرا تداوم این مذاکرات از طریق پلتفرم 
غربی معنایی جز از دست رفتن گسترده منافع سیاسی، 
اقتصادی، امنیتی، نظامی سه کشور و عقب نشینی آنها 
ندارد که دامنه آن در آینده به کشورهای آسیای میانه 
نیز کشیده شده و جبران این میزان خسارت بسیار 

دشوار خواهد بود.

ورود شانگهای و بریکس به بحران قره باغ 
 
 

یادداشت

نشانه هایی از مذاکره و چانه زنی 
چانه زنی با نقاب 

چشم انداز احیای توافق هسته ای ایران و 
آمریکا به طرز چشمگیری تغییر کرده است؛ این 
چشم انداز از »تقریبا قطعی« در اسفند ۱۳۹۹ 
و قبل از ریاست جمهوری رئیسی تا »تقریبا 
قطعی« در اولین تابستان روی کارآمدن دولت 
جدید و »تقریبا غیرممکن« در پاییز سال گذشته 
اوایل ماه جاری، به حالتی »امیدوارکننده« 
در هفته های اخیر رسیده است. پس از بیش 
از دو سال مذاکره پشت در های بسته، ایالات 
متحده و ایران به یک توافق بر سر مبادله زندانیان 
رسیدند و قرار شد در ازای آزادی پنج شهروند 
ایرانی- آمریکایی از ایران، چند ایرانی زندانی 
در زندان های آمریکا آزاد شوند و ایالات متحده 
دسترسی به میلیارد ها دلار وجوه مسدود شده 
ایران در کره جنوبی را آزاد کند. هرچند امضای 
یک توافق برای بازگشت به برجام همچنان دور 
از ذهن به نظر می رسد، اما روابط با آمریکا به طور 
قابل توجهی دور از تنش شده است. »آنتونی 
بلینکن« وزیر امور خارجه آمریکا گفته این توافق 
با هیچ جنبه دیگری از سیاست واشنگتن در قبال 
ایران »ارتباط ندارد« و تنها بر آزادی شهروندان و 
ساکنان آمریکایی که به اشتباه در تهران بازداشت 
شده اند، تمرکز دارد اما وزارت امور خارجه ایران 
گفته که بخش جدایی ناپذیر اجرای این توافق، 
دسترسی به ۶ میلیارد دلار از وجوه مسدود 
شده این کشور در کره جنوبی است. برخی از 
منتقدان آمریکا را متهم کرده اند که با این توافق، 
به »باج خواهی« ایران دامن زده است. »تام کاتن« 
سناتور جمهوری خواه ایالات متحده، در بیانیه ای 
در اوایل ماه آگوست جو بایدن، رئیس جمهور این 
کشور را به »عمل مماشات گرایانه« متهم کرد 
که ایران را »جسورتر« خواهد کرد. در عین حال 
برخی تحلیلگران معتقدند واضح است که ایران 
انتظار داشته باشد در ازای این توافق به وجوه 
مسدود شده اش در کره جنوبی دسترسی داشته 
باشد، چون این پول مال خودشان است و اینطور 

نیست که ایالات متحده به آنها پولی می دهد. 
   نشانه هایی از مذاکره و چانه زنی 

تحرکاتی از سوی ایران نشان می دهد بازار 
چانه زنی در مذاکرات بین دو کشور داغ است. 
ایران بعد از چهار دهه پرونده یک کودتا نافرجام 
را باز کرده و آمریکا را به پرداخت چند صد 
میلیون دلار غرامت محکوم کرده است. شعبه 
۵۵ بین الملل دادگستری تهران بعد از ۴۳ سال 
به شکایت حقوقی بازماندگان و آسیب دیدگان 
کودتای نوژه رسیدگی کرده و دولت آمریکا را 
به پرداخت مبلغ ۳۳۰ میلیون دلار غرامت به 

خانواده قربانیان این حادثه محکوم کرده است. 
   ماجرای کودتا نوژه چیست؟ 

کودتای نوژه در واقع اتفاقی است که در ۱۸ 
تیرماه ۱۳۵۹ از پایگاه هوایی نوژه در همدان 
آغاز شد. در این اتفاق که دو سال بعد از انقلاب 
رخ می داد، »سپهبد سعید مهدیون« فرمانده 
پیشین نیروی هوایی ایران به همراه چند تن 
از دیگر فرماندهان نظامی رژیم گذشته قصد 
حمله به منزل امام خمینی)ره( در تهران و سپس 
حمله به برج مراقبت فرودگاه مهرآباد را داشتند. 
محمد ری شهری رئیس وقت دادگاه های انقلاب 
اسلامی در کتاب خاطرات خود گفته حدود 
۶۰۰ نفر در رابطه با این کودتا در سراسر کشور 
بازداشت شدند. یک روز بعد از روشن شدن کودتا، 
جمهوری اسلامی، آمریکا و شوروی را به طرح 
کودتایی علیه خود متهم کرد. با این حال ۴۳ سال 
بعد تنها یکی از این دو عامل، محکوم به پرداخت 
غرامت شده است. علی باقری کنی معاون سیاسی 
وزیر خارجه مذاکره با طرف آمریکایی در حاشیه 
نشست پیش روی مجمع عمومی در سازمان 
ملل را تایید کرده است. به نظر می رسد موضوع 
غرامت قربانیان کودتای نوژه هم سناریویی در 
راستای بالا بردن قدرت چانه زنی ایران در این 

مذاکرات باشد. 
   چرا این زمان؟ 

برخی ناظران می گویند توافق ایران و آمریکا به 
این دلیل حاصل شده که دولت بایدن می خواهد 
اطمینان حاصل کند که جنگ به بخش دیگری 
از جهان سرایت نخواهد کرد و از روابط ایران با 
روسیه نگران است. این نگرانی برای دولت بایدن 
به اندازه ای قوی است که شاید علنا اعلام نکردند، 
اما رویش را برگردانده و اجازه فروش نفت را به 
ایران داده است. بلومبرگ در روز های اخیر در 
گزارشی در مورد روابط آمریکا و ایران نوشته 
است که دیپلماسی محرمانه بین دولت های 
ایران و آمریکا به کاهش سرعت غنی سازی 
توسط ایران و همزمان تغییراتی در شرایط بازار 
جهانی نفت منتهی شده است و نوعی ترتیبات 
غیررسمی دوجانبه نفتی بین دو طرف ایجاد 
کرده است. در این گزارش آمده است که مقامات 
آمریکایی به طور خصوصی اعتراف کرده اند که به 
تدریج تحریم نفتی ایران را کاهش داده اند. سایت 
خبری »اویل پرایس« هم این گزارش ها را تایید 
کرده و گفته دولت بایدن از اینکه قیمت نفت را 
پایین نگه داشته راضی است. بر اساس گزارش 
این رسانه، صادرات نفت خام ایران در ماه می از 
۱. ۵ میلیون بشکه در روز فراتر رفته و به بالاترین 
سطح از سال ۲۰۱۸ رسیده است. تهران می گوید 
تولید نفت خام را به بالای ۳ میلیون بشکه در روز 
رسانده است که باز هم بالاترین میزان از سال 
۲۰۱۸ است. ورود این نفت به بازار، در پایین 
نگه داشتن قیمت ها نسبت به آنچه عربستان 
سعودی و اوپک انتظارش را داشتند، نقش داشته 
است. روزنامه اسرائیلی  هاآرتص گزارش داده که 
مذاکرات ایران و آمریکا با سرعتی بیش از حد 
انتظار پیش می رود و احتمال دستیابی به توافق 

در عرض چند هفته وجود دارد.

   در شرایطی که طیف های مختلف اصولگرایی برای 
انتخابات مجلس آینده در حال رقابت با یکدیگر 
هستند به نظر شما آیا این رقابت های درون گروهی 

اصولگرایان را از اجماع انتخاباتی دور نمی کند؟ 
مقام معظم رهبری در ابتدای سال، چهار رکن اساسی را 
برای انتخابات آینده مشخص کردند که شامل شفافیت، رقابت، 
سلامت و مشارکت بود. به همین دلیل ما باید در این مسیر 
حرکت کنیم و تلاش کنیم در انتخابات آینده یک انتخابات 
پرشور برگزار کنیم. در چنین شرایطی است که می توان 
امیدوار بود یک مجلس قوی در آینده تشکیل شود. مجلس 
آینده باید به شکلی تشکیل شود که در وضعیت زندگی مردم 
تأثیرگذار باشد و مردم تغییر ترکیب مجلس را در زندگی خود 
احساس کنند. در مرحله پیش ثبت نام انتخابات تعداد زیادی 
از افراد ثبت نام کرده اند که این وضعیت نشان می دهد برای هر 
حوزه انتخابیه چندین نفر وجود دارد که به عنوان کاندیدا در 
صحنه انتخابات حضور داشته باشند. ما امیدواریم رقابت های 
انتخابات مجلس آینده در یک فضای بانشاط و رقابتی شکل 
بگیرد. اگر در مسیر انتخابات آینده موضوعات مورد خواست 
نظام و مردم در اولویت قرار داشته باشد به نظر می رسد 
می توان به برگزاری یک انتخابات پرشور در آینده امیدوار 
بود. البته در شرایط کنونی که چند ماه تا برگزاری انتخابات 
باقی مانده هنوز صحبت درباره آرایش سیاسی انتخابات زود 
است و به نظر می رسد گروه های مرجع اصلی که قرار است در 
انتخابات محوریت داشته باشند در ماه های آینده مشخص 
خواهد شد. آنچه من درباره ثبت نام در انتخابات شنیده ام 
بیانگر این است که از همه سلایق در انتخابات ثبت نام کرده اند. 
این احتمال وجود دارد که افرادی که همیشه در انتخابات 
بوده اند و در شرایط کنونی نیز انتظار دارنددر رقابت های 
انتخاباتی حضور داشته باشند در انتخابات آینده حضور نداشته 
باشند، اما عدم حضور این افراد ملاک قضاوت درباره شرایط 
انتخابات آینده نخواهد بود. در شرایط کنونی هر کسی که در 
چارچوب نظام فعالیت می کند و دارای تخصص و تعهد کافی 
است می تواند خود را به عنوان کاندیدای انتخابات معرفی کند. 
اگر این موضوع را در نظر بگیریم من معتقدم افراد به اندازه 
کافی در انتخابات ثبت نام کرده اند و با حضور همین افراد نیز 

می توان به برگزاری یک انتخابات پرشور امیدوار بود. 

   اگر شرایط برای حضور اصلاح طلبان در انتخابات 
فراهم نشود آیا می توان نسبت به یک انتخابات 

رقابتی امیدوار بود؟ 
افراد زیادی در انتخابات ثبت نام کرده اند، اما هنوز مشخص 
نیست که نتیجه نهایی بررسی صلاحیت ها به چه صورت 
است. در صورتی که نتیجه بررسی صلاحیت ها مشخص 
شود می توان درباره نحوه حضور جریان ها و سلایق مختلف 
در انتخابات اظهارنظر کرد. اگر به اظهارنظرهای چهره های 
مختلف سیاسی وجریان های سیاسی دقت کنیم متوجه 
می شویم که شاید چهره هایی که همیشه در صحنه انتخابات 
حضور داشته اند در انتخابات آینده حضور نداشته باشند اما 
به نظر می رسد از سلایق مختلف سیاسی در انتخابات آینده 

ثبت نام کرده اند.در چنین شرایطی جریان ها و احزاب سیاسی 
می توانند با برنامه ریزی نحوه حضور خود را در انتخابات 
سامان دهی کنند و از افرادی که در صحنه حضور دارند استفاده 
کنند. اینکه عنوان می شود اگر برخی جریان های سیاسی در 
انتخابات حضور پیدا نکنند میزان مشارکت مردم کاهش پیدا 
می کند را من قبول ندارم. من معتقدم افراد زیادی که ثبت 
نام کرده اند می توانند جریان های مختلف را نمایندگی کنند. 
اگرچه ممکن است برخی از آنها از شهرت کافی برخوردار 
نباشند، اما این موضوع دلیل نمی شود که عنوان کنیم 
جریان های سیاسی در انتخابات نماینده ندارند. ما باید کمک 
کنیم کسانی که در انتخابات ثبت نام کرده اند بتوانند وظایف 
نمایندگی خود را انجام بدهند. اینکه برخی به دنبال این 
هستند که انحصارا تنها آنها باید نماینده باشند و نه دیگران 
صحیح نیست. باید فضای انتخابات را باز کرد تا جوانان از هر 
تفکر و سلیقه سیاسی در انتخابات حضور پیدا کنند. تجربه نیز 
نشان داده که هر مجلسی شکل گرفته به شکلی مسیر مدیریت 
کشور را ادامه داده و نگرش خاصی نیز بر فضای آن حاکم بوده 
است. من فکر می کنم گزاره اینکه اصلاح طلبان در انتخابات 
حضور پیدا نمی کنند اشتباه است و این افراد هستند که در 
انتخابات حضور پیدا نمی کنند و بلکه سلیقه و تفکر حتما در 

انتخابات حضور پیدا می کنند. 

   این وضعیت درباره اصولگرایان نیز وجود دارد 
که چهره هایی که همواره در انتخابات حضور 
داشته اند در انتخابات آینده مورد استفاده قرار 

نگیرند؟ 
هنوز برای اظهارنظر در این زمینه زود است و باید صبر کرد 
تا ترکیب انتخابات آینده مشخص شود. جریان های سیاسی 
معمولا چندین برابر ظرفیت مجلس کاندیدا معرفی می کنند. 
به همین دلیل باید صبر کرد که ترکیب کسانی که در انتخابات 
حضور دارند مشخص شود تا بتوان به صورت دقیق درباره آن 

اظهار نظر کرد. 

   افکار عمومی جامعه نسبت به عملکرد مجلس 
یازدهم انتقاد دارد. به باور بخش هایی از جامعه 
مجلس یازدهم نتوانسته مطالبات و خواسته های 
مهم مردم را محقق کند بلکه برخی تصمیماتی 
مانند طرح صیانت و لایحه حجاب و عفاف خواسته 
مردم نبوده است. در چنین شرایطی چگونه 
می تواند امیدوار بود که میزان مشارکت در 

انتخابات قابل قبول باشد؟ 
مردم ما همواره با حضور در بزنگاه های سیاسی جایگاه مردم 
سالاری دینی را نشان داده اند. در انتخابات آینده نیز چنین 
وضعیتی وجود خواهد داشت و من پیش بینی می کنم شرایط 
در آستانه انتخابات تغییر خواهد کرد. درباره انتقاداتی که نسبت 
به مجلس مطرح می شود نیز لازم است عنوان کنم که باید بین 
دیدگاه عمومی مردم و جریان های سیاسی که دیدگاه های خود 
را مطرح می کنند تفاوت قائل شد. در طول سه سال گذشته 
مجلس تصمیمات خوبی گرفت تا نتیجه این تصمیمات در 

دستگاه های اجرایی مشخص شود زمان می برد. به عنوان مثال 
راه اندازی درگاه ملی مجوز کسب و کار یکی از اقدامات مهم 
مجلس در طول سه سال گذشته بوده است. این اقدام باعث 
حذف بروکراسی طویل دولتی و امضای طلایی شده است. امروز 
اگر آمار و وضعیت کسب و کار های کوچک مورد بررسی قرار 
بگیرد مشاهده خواهید کرد که این تصمیم مجلس چه پیامدهای 
مثبتی به همراه داشته است. در گذشته بسیاری از جوانان که 
به دنبال ایجاد کسب و کار بودند پشت امضای طلایی گرفتار 
می شدند. به همین دلیل مجلس یازدهم تلاش کرد امضای 
طلایی را حذف کند. به همین دلیل من بر این باور هستم که 
در شرایط کنونی می توان از عملکرد مجلس یازدهم دفاع کرد. 

و  معیشتی  مشکلات  زمینه  در  مجلس  چرا     
اقتصادی مردم اقدام موثری انجام نداده است. 
آیا در شرایطی که وضعیت معیشتی مردم مناسب 
نیست می توان انتظار افزایش میزان مشارکت در 

انتخابات را داشت؟ 
مجلس در زمینه مشکلات معیشتی مردم تصمیمات خوبی 
گرفت. به عنوان مثال ساخت مسکن برای جوانان یکی از 
برنامه های مهم در بلندمدت است. از سوی دیگر قانون مالیات 
بر خانه های خالی و قانون مالیات بر عایدی سرمایه همگی 
جزئی از قوانین پیشرو مجلس در سه سال گذشته است. طرح 
دیگری که در دستور کار مجلس قرار دارد طرح تنظیم بازار 
اجاره مسکن است. این وضعیت نشان می دهد که مجلس 
یازدهم در مسیر حل مشکلات اقتصادی مردم حرکت کرده 
است. به عنوان مثال در زمینه حمایت از شرکت های دانش 
بنیان مجلس یا تصویب طرح اقتصاد شرکت های دانش بنیان 
بسیاری از مشکلات شرکت های دانش بنیان را حل کرده است. 
البته در برخی زمینه ها نقصان هایی نیز وجود داشته است. در 
یکی از این مشکلات در ماه های اخیر دولت ورود کرده است و 
کالابرگی که ما در قانون ۴۰۱ تصویب کرده بودیم اجرایی شد. 
بر اساس آخرین آماری که من داشتم نزدیک به۱۰ میلیون 
نفر به این کالا برگ پیوسته بودند. کسانی که به این کالابرگ 
پیوسته اند می توانند تا۱۵ کالای اساسی خود را با قیمت سال 
گذشته خریداری کنند که اتفاق مهمی در این زمینه است. 
به همین دلیل نیز من معتقدم جهت گیری مجلس برای حل 
مشکلات مردم صحیح بوده اما در برخی مقاطع کند و برخی 

مقاطع تند بوده است. 

   مجلس یازدهم بیش از اندازه با دولت مماشات 
نکرد؟ 

خیر؛ آمار تعداد سوالات و تذکراتی که نمایندگانی که 
مجلس یازدهم به دولت داده اند مشخص است و نسبت به 
مجالس گذشته در وضعیت بهتری قرار دارد. ما این موضوع 
را قبول نداریم که مجلس با دولت درگیر شود و ما از ابتدا 
نیز به دنبال چنین اتفاقی نبودیم. قرار این بود که مجلس 
و دولت دست به دست هم بدهند تا مشکلات مردم را حل 
کنند. ما در مجلس بر سر کوچک ترین مسائل با هم چالش 
می کنیم وهنگامی که یک تصمیم می گیریم تلاش می کنیم 
آن تصمیم علمی و دقیق باشد. اینکه برخی تصور کنند قرار 
بوده نمایندگان در رسانه ها علیه دولت صحبت کنند و اعضای 
دولت نیز واکنش نشان بدهند و یا از مجلس انتقاد کنند اشتباه 

است و ما به دنبال چنین وضعیتی نبودیم. 

آرمان ملی- احسان انصاری: اقبال شاکری، نماینده تهران و عضو کمیسیون عمران مجلس یازدهم است که در 
فهرست اصولگرایان وارد مجلس شد. وی دکترای مهندسی عمران دارد و هم اکنون عضو هیأت علمی دانشگاه 
صنعتی امیرکبیر است. »آرمان ملی« برای تحلیل فضای تصمیم گیری مجلس یازدهم و مهم ترین چالش ها و 
فرصت های این مجلس با این نماینده گفت وگو کرده است. شاکری معتقد است: » آمار تعداد سوالات و تذکراتی که 
نمایندگان مجلس یازدهم به دولت داده اند مشخص است و نسبت به مجالس گذشته در وضعیت بهتری قرار دارد. ما 
این موضوع را قبول نداریم که مجلس با دولت درگیر شود و ما از ابتدا نیز به دنبال چنین اتفاقی نبودیم. قرار این بود 
که مجلس و دولت دست به دست هم بدهند تا مشکلات مردم را حل کنند. ما در مجلس بر سر کوچک ترین مسائل با 
هم چالش می کنیم و هنگامی که یک تصمیم می گیریم تلاش می کنیم آن تصمیم علمی و دقیق باشد. اینکه برخی 
تصور کنند قرار بوده نمایندگان در رسانه ها علیه دولت صحبت کنند و اعضای دولت نیز واکنش نشان بدهند یا از 
مجلس انتقاد کنند اشتباه است و ما به دنبال چنین وضعیتی نبودیم.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

اقبال شاکری در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

گزاره عدم حضور اصلاح طلبان در 
انتخابات اشتباه است 

باید فضای انتخابات 
را باز کرد 

از سلایق مختلف در انتخابات ثبت نام 
کرده اند 

مجلس از ابتدا قرار نبود با 
دولت درگیر شود 

 برخی گمان می کنند انحصارا 
آنها باید نماینده باشند 

صحبت درباره 
آرایش سیاسی 
انتخابات زود 

است 

قرار این بود که مجلس و دولت 
دست به دست هم بدهند تا مشکلات 
مردم را حل کنند. ما در مجلس بر 
سر کوچک ترین مسائل با هم چالش 
می کنیم و هنگامی که یک تصمیم 
می گیریم تلاش می کنیم آن تصمیم 
علمی و دقیق باشد. اینکه برخی 
تصور کنند قرار بوده نمایندگان 
در رسانه ها علیه دولت صحبت 
کنند و اعضای دولت نیز واکنش 
نشان بدهند یا از مجلس انتقاد کنند 
اشتباه است و ما به دنبال چنین 

وضعیتی نبودیم 

مجلس آینده باید به شکلی تشکیل شود که در وضعیت زندگی مردم تأثیرگذار 
باشد و مردم تغییر ترکیب مجلس را در زندگی خود احساس کنند. در مرحله پیش ثبت 
نام انتخابات تعداد زیادی از افراد ثبت نام کرده اند که این وضعیت نشان می دهد برای 
هر حوزه انتخابیه چندین نفر وجود دارد که به عنوان کاندیدا در صحنه انتخابات 

حضور داشته باشند

 احسان موحدیان    
کارشناس روابط بین الملل


